

Ukraine Two Years
Angus Reid Institute
Jan. 29-31, 2024

Some questions have been withheld for future release.

La version française suivra.

[TEXT BOX]

As you probably know, on Feb. 24, 2022, Russia invaded Ukraine. After Russian forces reached as far as Kyiv, Ukraine's capital, in the early days of the war, Ukrainian troops pushed back Russia to the east and south of the country.

QU1.

Base=All

Single choice

First, how closely have you been following the Russian invasion of Ukraine in recent weeks?

Very closely – Reading a lot of stories and discussing it with friends and family

Closely, following the issue, and having the odd conversation about it

Not following that closely, just scanning the headlines

Not following it at all

QU2.

Base=Exclude not following at all in QU1

Single choice

In your opinion, how do you believe the war is going?

Ukraine has the upper hand/is winning the war

It's a stalemate – neither side has the upper hand

Russia has the upper hand/is winning the war

Not sure/ Can't say

[TEXT BOX]

In the past year, there has been little change in territory on either side as both combatants have dug into their respective positions. The war continues.

The Canadian government has provided support to Ukraine throughout the conflict, including more than \$2.4 billion in military assistance. The Canadian government has also implemented sanctions against Russian individuals, businesses and the government in response to the invasion.

Canada, along with other NATO allies, have pledged moral and practical support for Ukraine against Russia, but as the war drags on, there have been discussions about Canada's role in helping Ukraine.

QU3. [T]

Base=All

Multichoice

There are a number of things the Canadian government has been doing, or could do, to support Ukraine. Please select all, if any, you think Canada SHOULD be doing:

[Randomize]

Military training

Targeted economic sanctions: Certain Russians can't do business/access money in Canada

Prohibit imports/exports between Canada and Russia

Send humanitarian aid – medicine, food, medical personnel etc.

Provide more loans or cash to Ukraine to fund its defence

Provide defensive weapons and gear – night goggles, helmets, armour, radios, etc.

Send more "lethal aid" to Ukraine – guns, tanks, ammunition etc.

Send Canadian troops to fight alongside Ukrainians forces

Do nothing more/stay out of it **[Fixed, Exclusive]**

QU4. [T]

Base=All

Single choice

Looking at this another way, do you think Canada has been providing...

Too much support to Ukraine

About the right amount of support to Ukraine

Not enough support to Ukraine

Not sure/Can't say

QU5.

Base=All

Single choice

Overall, do you think Canada has...

Completely fulfilled its promises to Ukraine

Mostly fulfilled its promises to Ukraine

Not fulfilled its promises to Ukraine

Not sure/ Can't say

QU6.

Base=All

Multi choice

Last November, Conservative party MPs voted against a proposed free trade deal with Ukraine. CPC leader Pierre Poilievre said he supports Ukraine but is against this specific agreement because it mentions a carbon tax, even though Ukraine has had its own carbon tax since 2011.

Some people say the CPC's opposition to the trade deal is really about the party's lack of support for Ukraine. Others say it's really about the CPC pushing back against an unnecessary carbon taxation clause in the agreement.

What effect, if any do you think the decision by CPC MPs to vote against the proposed Ukraine-Canada trade agreement has on...

Canada's reputation on the world stage

Trust in a potential CPC government to stand up for Ukraine or other allies

Positive impact

No effect

Negative impact

Not sure/ Can't say

QU7.

Base=All

Single choice

Some people say Ukraine should negotiate with Russia to bring an end to the war, even if the country loses territory. Others say Ukraine should keep fighting the war until it completely drives Russia from its borders, including the Crimean Peninsula which Russia took in 2014.

What do you think? Should Ukraine ...

[randomize]

Negotiate for peace now – forfeiting ALL the land Russia currently holds

Continue fighting until it reclaims only land Russia has occupied since Feb. 2022

Continue fighting until it reclaims all Russian occupied land including Crimea

Not sure/can't say

QU8. [T]

Base=Ukraine should continue to fight

Single choice

You said you believe Ukraine should continue to fight the war against Russia. For how long, if at all, should Canada continue to provide military assistance to Ukraine?

As long as it takes

For at least one more year

Canada should stop providing military assistance now

Don't know/ Can't say

QU9. [T]

Base=All

Single choice

The North Atlantic Treaty Organization (NATO) is a military alliance of which Canada is a member. The member states agree to defend each other against attacks by third parties.

In your opinion, should Ukraine be allowed to join NATO, if it wants to?

Yes

No

Don't know/ Can't say

QU10.

Base=All

Single choice

Ultimately, in your belief, what will be the final result of this war for Ukraine:

Ukraine will have reclaimed all of its territory including Crimea

Ukraine will have reclaimed some but not all of its territory

Ukraine will lose all of its territory and be controlled by Russia

Not sure/ Can't say

QU11.

Base=All

Single choice

Please let us know if you agree or disagree with the following statements:

Ukrainian President Volodymyr Zelensky is the right leader for the times

NATO support of Ukraine is the only thing keeping Russia from invading more of Europe

Supporting Ukraine is a waste of money because the country's situation is hopeless

Strongly agree

Agree

Disagree

Strongly disagree

Not sure/ Can't say

Français

[TEXT BOX]

Comme vous le savez peut-être, la Russie a envahi l'Ukraine, le 24 février 2022. Bien que les forces armées russes aient réussi à atteindre la capitale ukrainienne Kyïv dans les premiers jours du conflit, les troupes ukrainiennes ont ensuite réussi à repousser l'offensive russe vers l'est et le sud du pays.

QU1.

Base=All

Single choice

Tout d'abord, dans quelle mesure avez-vous suivi l'invasion russe de l'Ukraine au cours des dernières semaines?

De très près – J'ai lu beaucoup d'articles et j'en discute avec des amis et des membres de la famille
D'assez près; j'ai suivi la question et j'ai des conversations de temps à autre sur le sujet
Pas de très près; je ne fais que parcourir les manchettes
Je n'ai pas du tout suivi la question

QU2.

Base=Exclude not following at all in QU1

Single choice

Selon vous, comment se passe cette guerre?

C'est l'Ukraine qui a l'avantage/qui remportera cette guerre
Ils sont dans une impasse – aucun des deux camps n'a l'avantage
C'est la Russie qui a l'avantage/qui remportera cette guerre
Je ne suis pas certain/je ne peux pas dire

[TEXT BOX]

Au cours de la dernière année, il y a eu peu de changements au niveau du territoire, autant pour les Ukrainiens que les Russes, car les deux camps tiennent bon et gardent leurs positions respectives. La guerre continue.

Le gouvernement canadien a soutenu l'Ukraine pendant ce conflit, notamment en lui accordant de l'aide militaire d'une valeur de plus de 2,4 milliards de dollars. De plus, le gouvernement canadien a imposé des sanctions à des individus et des entreprises russes, ainsi qu'au gouvernement de la Russie, pour protester contre cette invasion.

Le Canada, ainsi que d'autres alliés de l'OTAN, se sont engagés à apporter leur soutien moral et pratique envers l'Ukraine et contre la Russie. Cependant, comme la guerre se prolonge, le rôle que joue le Canada en soutenant l'Ukraine dans ce conflit fait l'objet de maintes discussions.

QU3. [T]

Base=All

Multichoice

Le gouvernement Canadien a apporté ou pourrait apporter son soutien à l'Ukraine de différentes manières. Veuillez indiquer ce que le Canada DEVRAIT faire, selon vous :

[Randomize]

De la formation militaire

Imposer des sanctions économiques ciblées : certaines personnes russes ne peuvent pas faire affaire/accéder à leur argent au Canada

Interdire les importations/exportations entre le Canada et la Russie

Envoyer de l'aide humanitaire – médicaments, aide alimentaire, personnel médical, etc.

Accorder plus de prêts ou d'argent à l'Ukraine pour financer ses activités de défense

Fournir des armes et équipements défensifs – lunettes de vision nocturne, casques, protection balistique, radios, etc.

Envoyer plus d'aide « létale » en Ukraine – armes, chars d'assaut, munitions, etc.

Envoyer des troupes canadiennes se battre aux côtés des forces ukrainiennes

Ne rien faire de plus/rester en dehors de cela **[Fixed]**

QU4. [T]

Base=All

Single choice

En examinant la question sous un autre angle, croyez-vous que le Canada fournit...

Trop de soutien à l'Ukraine

La bonne quantité de soutien à l'Ukraine

Pas assez de soutien à l'Ukraine

Je ne suis pas certain/je ne peux pas dire

QU5.

Base=All

Single choice

De manière générale, que diriez-vous du Canada...

Il a pleinement accompli les promesses qu'il a faites à l'Ukraine

Il a moyennement accompli les promesses qu'il a faites à l'Ukraine

Il n'a pas accompli les promesses qu'il a faites à l'Ukraine

Je ne suis pas certain/je ne peux pas dire

QU6.

Base=All

Multi choice

En novembre dernier, les députés du Parti conservateur ont voté contre un projet d'accord de libre-échange avec l'Ukraine. Le chef du PCP, Pierre Poilievre, a affirmé qu'il accordait toujours son soutien à l'Ukraine, mais qu'il était contre certaines parties de l'accord, car on y mentionne la tarification du carbone, même si l'Ukraine possède déjà sa propre taxe sur le carbone depuis 2011.

Certains disent que l'opposition du Parti conservateur envers cet accord commercial est dû au manque de soutien de ce parti envers l'Ukraine. D'autres disent que c'est simplement parce que le PCP s'oppose à inclure la tarification du carbone dans cet accord, qui n'est pas nécessaire selon lui.

Quel genre de répercussions cette décision des députés conservateurs, de voter contre l'accord commercial proposé entre l'Ukraine et le Canada, a-t-elle sur...

La réputation du Canada à l'international

L'assurance que le gouvernement fédéral continuerait de soutenir l'Ukraine ou d'autres alliés, s'il était conservateur

Répercussions positives

Aucune répercussion

Répercussions négatives

Je ne suis pas certain/je ne peux pas dire

QU7.

Base=All

Single choice

Certains disent que l'Ukraine devrait négocier avec la Russie pour mettre fin à la guerre, même si cela veut dire que le pays perdra une partie de son territoire. D'autres disent que l'Ukraine doit continuer de faire la guerre, jusqu'à ce qu'elle repousse complètement la Russie hors de ses frontières, y compris dans la péninsule de la Crimée, qui avait été reprise par la Russie en 2014.

Qu'en pensez-vous? L'Ukraine devrait-elle...

[randomize]

Négocier la paix maintenant – renoncer à TOUTES les terres qui sont actuellement occupées par la Russie

Continuer de se battre jusqu'à ce qu'elle reprenne les terres que la Russie occupe depuis février 2022

Continuer de se battre jusqu'à ce qu'elle reprenne toutes les terres occupées par la Russie, y compris la Crimée

Je ne suis pas certain/je ne peux pas dire

QU8. [T]

Base=Ukraine should continue to fight

Single choice

Vous avez dit que vous croyez que l'Ukraine devrait continuer de se battre contre la Russie. Pendant combien de temps est-ce que le Canada devrait continuer de fournir de l'aide militaire à l'Ukraine?

Aussi longtemps que nécessaire

Au moins une autre année

Le Canada devrait maintenant arrêter de fournir de l'aide militaire

Je ne sais pas/je ne peux pas dire

QU9. [T]

Base=All

Single choice

L'Organisation du Traité de l'Atlantique Nord (OTAN) est une alliance militaire dont le Canada fait partie. Les États membres s'engagent à se défendre mutuellement contre les attaques de tiers.

Selon vous, l'Ukraine devrait-elle avoir le droit de rejoindre l'OTAN, si elle le désire?

Oui

Non

Je ne sais pas/je ne peux pas dire

QU10.

Base=All

Single choice

En fin de compte, quel sera le résultat final de la guerre en Ukraine, selon vous :

L'Ukraine aura repris son territoire en entier, y compris la Crimée

L'Ukraine aura repris une partie de son territoire, mais pas entièrement

L'Ukraine perdra tout son territoire et sera contrôlée par la Russie

Je ne suis pas certain/je ne peux pas dire

QU11.

Base=All

Single choice

Veillez nous dire si vous êtes d'accord ou non avec les énoncés suivants :

Le président ukrainien Volodymyr Zelensky est le leader idéal pour cette époque

Le soutien apporté par l'OTAN à l'Ukraine est la seule chose qui empêche la Russie d'envahir encore davantage l'Europe

Soutenir l'Ukraine est une perte d'argent, car la situation du pays est sans espoir

Tout à fait d'accord

D'accord

En désaccord

Tout à fait en désaccord

Je ne suis pas certain/je ne peux pas dire